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هرچند پيش بيني مي ش�د با حضور محمدمه�دي حيدريان 
در رأس س�ازمان س�ينمايي در جه�ت كاه�ش تصدي گري 
دولت در س�ينما و تعديل ساختارهاي ديوانس�الارانه اي كه 
توس�ط رئيس معزول به س�اختار سازمان س�ينمايي منگنه 
ش�ده بود تلاش ش�ود، اما ان�گار حيدري�ان محافظه كارتر از 
آن اس�ت كه بخواه�د در اي�ن س�اختار تعديل ايج�اد كند. 
در اين شرايط، حداقل تلاشي كه بايد بشود، جلوگیري از افزايش 
ديوانسالاري ساختار فعلي است كه با راه اندازي شوراهايي مانند 
مقاومت، اجتماعي و معناگرا عملًا اين ام��ر هم صورت نگرفته 
است. اينكه چرا مدام شورا در ساختار دولتي سینما راه مي افتد، 
جاي سؤال دارد و سؤال مهم تر كیفیت كارنامه كاري افرادي است 
كه در اين شوراها طرف مشورت قرار گرفته مي شوند؛ افرادي كه 
برخي از آنها كارنامه روش��ني در بخش تولید نداشته اند و قطعاً 
نمي توانند مش��اوره هاي مفیدي به مديران سینمايي دهند. از 
جمله شوراهاي تازه تأسیس، ش��وراي سینماي معناگرا است؛ 
شورايي كه مسعود نقاش زاده معاون فرهنگي فارابي كه پسوند 
دكتر هم ضمیمه نامش شده، عضو آن اس��ت. اينكه ايشان در 
چه رش��ته اي تحصیل كرده و مدرك دكترا دارند به كنار، نكته 
اينجاس��ت كه نقاش زاده علاوه بر اين هم عضو ش��وراي پروانه 
ساخت است و هم عضو شوراهاي اجتماعي و مقاومت و يك نفره 

پنج مسئولیت را دراختیار گرفته است!
احمد طالبي نژاد، منتقد سینماي ايران درباره تلاش هاي راه اندازي 
سینماي معناگرا از طريق راه اندازي شوراي معناگرا گفت: سال ها 
قبل نیز اين ماجرا جريان س��از شد و اصطلاح س��ینماي ديني يا 

سینماي معناگرا فراگیر ش��ده بود. مفهوم اين سینما همان زمان 
هم خیلي روش��ن نبود و بازخوردهاي خوبي نداش��ت و در عمل 
ساخت اين گونه فیلم ها تبديل شد به يك ماجراي فرصت طلبانه 
كه فیلمس��ازي با قراردادن پلان هايي از نماز يا قرآن خواندن اسم 
فیلمش را معناگرا مي گذاشت. اين منتقد در ادامه گفت: به گمانم 
نخستین فردي كه اين بازي را شروع كرد، مخملباف بود كه بعد 
نوع فیلمسازي اش را تغییر داد و مسیر ديگري رفت. بعد از مدتي 
بنیاد فارابي اين جريان را ادامه داد و باز فیلم هايي معناگرا نامیده 
مي شدند كه حال و هواي ديني و مذهبي داشتند و اين شائبه به 
وجود آمد كه فیلم هاي تاركوفسكي فیلم هاي معناگرايي هستند 
كه البته از جهاتي مي توان آن را درست دانست؛ چراكه تاركوفسكي 
در نظام ضد دين فیلم هايي در مورد خدا مي ساخت و فیلمسازي 
او در چنین شرايطي امر مهم و پسنديده اي بود، اما در كشور ما كه 
اساس��اً حكومت ديني داريم، هر فیلمي كه به اين صورت ساخته 

شود، فیلمي ايدئولوژيك محسوب مي شود.

واكنش يك منتقد به راه اندازي شوراي معناگرا

نخستين فردي كه اين بازي را شروع كرد مخملباف بود!

محمد  محمدي     یادداشت

مديران چندگانه سوخت
سابقه و تجربه سه دهه مديريت فرهنگي و هنري در كشور نشان 
داده است حضور متداوم و مثبت در چنین مناصبي میسر نخواهد 
بود، مگر آنكه فرد مذكور يا از اهالي هنر باش��د يا آشنا و مسلط 
به زبان هنرمندان و در غیر اين صورت نه تنها موفقیتي حاصل 
نخواهد ش��د كه لحظه به لحظه حضور چنین اف��رادي در حوزه 
مديريت فرهنگي و هنري جز ضرر به كشور و نظام عايدي ديگري 
نخواهد داشت، اما در اين میان متأسفانه بودند و هستند افرادي 
كه بیش از آنكه از ش��رايط و الزامات چنین مديريتي برخوردار 
باشند، س��عي در دس��تیابي و تكیه زدن بر مناصب فرهنگي و 
هنري آن هم از راه هاي نادرس��ت و فرعي داش��ته اند و با چنگ 
زدن به ريسمان سیاسیون و سیاستمداران در اين حوزه نردباني 
براي مناصب بالا و بزرگ تر بسازند و صد البته نیز به دلیل ضعف 
س��اختاري نظام در اين بخش تا حدودي موفق نیز شده و چند 

صباحي بر میز و منصبي به ناحق تكیه زده اند. 
 يكي از نمونه هاي عیان و بارز آن رئیس فعلي انجمن سینماي 
جوانان ايران است؛ مديري كه بیش از تلاش صادقانه و طي كردن 
سلسله مراتب صحیح و درست دست به دامان اهالي سیاست شده 
و به هر ريسماني براي پشت میزنشیني چنگ زده است و با تغییر 
دولت ها سعي در زد و بند با دولت مس��تقر آن هم به هر قیمتي 
كرده است؛چه زماني كه در اوج جواني و عین ناباوري و بر اساس 
برخي توصیه ها در وزارت ارشاد دولت اصلاحات مشغول به كار 
شد و چه در س��ال هاي دولت هاي نهم و دهم كه متأسفانه و باز 
هم با برخي روابط و لابي ها، مديري��ت مهم ترين مركز تئاتري 
كشور را عهده دار شد و در س��ال هاي پاياني دولت وقت آن هم 
در اوج ناجوانمردي به امید كس��ب عن��وان در دولت پیش رو و 
با اس��تفاده از ابزارهاي موجود تمام اهتمام خود را براي فاصله 
انداختن بین دولت مستقر و هنرمندان انجام داده است و بهايش 
را نیز در دولت يازدهم از سفارش دهندگان دريافت كرد و حال 
در آس��تانه تغییرات دولت دوازدهم نیز مجدد دس��ت به دامان 
لابي هاي سیاسي شده و برای تكیه زدن بر میز و عنوان ديگري در 
حال تلاش و رايزني است. در همین مورد اخیر و شاهكار تلاش 
براي اثبات ارادت به ساحت دولت دوازدهم با دعوت از يك متهم 
اقتصادي در اختتامیه جشنواره فیلم كوتاه كه البته واكنش برخي 
از اهالي اين حوزه را نیز برانگیخت سنگ تمام گذاشته و خود را 
آماده و مهیای يك مسند و عنوان ديگر در حوزه فرهنگ و هنر 
خواهد كرد، اما به راستي و تا كي اين فرد و امثال آن مي تواند در 

حوزه فرهنگ و هنر جولان دهد و اسب مراد خود را بتازاند؟
بدون شك حناي ايشان ديگر رنگي نخواهد داشت و اگر اهالي 
هنر تا به امروز از حضور چنین غريبه اي در میان خود دست به 
شكوه و گلايه نزده اند، نه از سر ناچاري و خالي بودن عريضه كه 
از سربزرگي و حرمتي است كه براي آرامش فضاي فرهنگ و هنر 
كشور قائل هستند و الا چه حرافي هاي ايشان در مراسم توديعش 
در تئاتر شهر پاسخ متقن و كوبنده  داشت كه بنا بر توصیه بزرگان 
بسیاري سكوت پیشه كردند و چه عملكرد شائبه برانگیزش در 
دوران مسئولیت انجمن س��ینماي جوانان ايران جاي تحقیق 
و بررس��ي فراوان دارد كه ان ش��اءالله به زودي نگارنده به آن نیز 

خواهد پرداخت. 
اما در پايان لازم به توضیح است كه حوزه فرهنگ و هنر آن قدر 
وسیع و فراخ نیست كه رفتارها و اقدامات از ديد اهالي آن پنهان 
بماند ولو آنكه ايش��ان و امثالشان س��ر در برف كرده باشند و با 
خود بگويند پنهان مي ماند يا فراموش مي شود، اما به زودي و به 
فضل الهي وقت حساب پس دادن اين قسم مديران كه با وزش 
بادهاي موسمي در هر فصل به يكرنگ ملبس مي شوند، نزديك 

و نزديك تر خواهد شد.

 مدير منفك شده از سازمان سينمايي
به موزه رفت

با حك�م رئي�س س�ازمان امور 
سينمايي، عليرضا قاسم خان به 
عنوان مديرعام�ل جديد موزه 
س�ينماي اي�ران معرفي ش�د. 
علیرضا قاس��م خان در ش��رايطي با 
حكم رئیس سازمان س��ینمايي به 
مديرعاملي موزه سینما منصوب شد 
كه براساس شنیده ها دو ماه پیش به دلیل بازنشستگي و عدم امكان 
حضور در مركز گسترش سینماي مستند و تجربي از اين مجموعه 
منفك شد، اين درحالي است كه ظاهراً عملكرد قاسم خان در مركز 
گسترش سینماي تجربي مورد توجه و رضايت مديرعامل مركز بوده 
است، اما براساس پیگیري هاي خبرنگار »فارس« به لحاظ قانوني 
امكان حضور در مركز براي ايش��ان فراهم نش��د. حال بايد بررسي 
كرد كه به لحاظ قانوني در شرايط فعلي كه دوران سه ساله مديريت 
محمدحیدري به پايان رسیده اس��ت آيا مي توان موزه سینما را به 
مديري بازنشس��ته سپرد. متأس��فانه يك بار ديگر جوان گرايي كه 
مد نظر وزير ارشاد بود و در اولین نشست خود به آن اشاره كرد، توسط 

رئیس سازمان سینمايي به فراموشي سپرده مي شود.

    خبر
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ترقى است.

اداره فيلم و نمايش بسيج با 1۰ مستند متقاضي حضور در 
جشنواره عمار مي شود. 

مهدي آذرپندار، مدير مركز فیلم و نمايش بسیج در سخناني در 
مورد حضور اين مركز در هشتمین جشنواره مردمي فیلم عمار 
گفت: در اداره فیلم و نمايش بسیج مستندهاي متنوعي را براي 
حضور در هشتمین جشنواره عمار درنظر گرفته ايم كه آنها را طي 
روزهاي آينده به دبیرخانه جشنواره ارسال مي كنیم. به گزارش 
»جوان«، وي در توضیح اين مس��تندها ابتدا به مس��تندي با 
موضوع جنگل خواري اشاره و بیان كرد: »نفس هاي آخر« عنوان 
مستندي به كارگرداني ياسر طالبي است كه به بررسي مشكلات 
و تهديدات جنگل هاي شمال كشور مي پردازد. وي در ادامه با 
اشاره به دو مستند در مورد شهداي اهل سنت مدافع  حرم بیان 
كرد: اين دو مستند به تهیه كنندگي ياس��ر فريادرس، در اداره 
فیلم و نمايش بسیج تولید شده است كه در صورت پذيرش اثر از 
طرف دبیرخانه، در جشنواره عمار اكران مي شوند كه يكي از آنها 

»پسرم سلمان« نام دارد و ديگري در مرحله انتخاب نام است. 
آذرپندار با بیان اينكه مستند »مظنه« ديگر كاري است كه براي 
حضور در هش��تمین جش��نواره عمار در نظر گرفته اند، عنوان 
كرد: »مظنه« به بیان قیمت تمام شده جنگ از زبان جانبازان، 
ايثارگران و نويس��ندگان دوران دفاع مق��دس مي پردازد، اين 
مستند بلند توسط سیدرضا حس��یني تهیه و كارگرداني شده 
است. اين مدير فرهنگي به ديگر مستند در دست ساخت اين 
اداره اشاره كرد و توضیح داد: »ارثیه پدري« ديگر مستندي است 
كه به صورت مشترك توسط اداره فیلم و نمايش بسیج و حوزه 
هنري در دست ساخت است. اين اثر، روايتي از دوران پهلوي دوم 
است و به كارگرداني مهدي نقويان ساخته مي شود. وي ادامه داد: 
»جام جم« ديگر مستندي است كه براي حضور در هشتمین 
جشنواره عمار درنظر گرفته ايم، كارگرداني اين مستند را هم كه 

درباره برجام است، مهدي نقويان برعهده دارد.
آذرپندار اظهار داشت: مستند ديگري با عنوان »دوربرگردان« 
و با موضوع شبكه ماهواره اي جم در مركز فیلم و نمايش تولید 
كرده ايم كه آرش سجادي حسیني، كارگرداني و علي گلبهاران، 
تهیه كنندگ��ي آن را برعهده دارند. آذرپن��دار عنوان كرد: اين 
مستند تجربه سفر آرش سجادي حسیني به شبكه جم جهت 
استخدام در آن شبكه است و زواياي جديد از اين شبكه را نمايان 
مي كند. وي با اشاره به تولید مستندي پیرامون شبكه بي بي سي 
بیان كرد: »تله اسكرين« ديگر مستند تولید شده مركز فیلم و 
نمايش بسیج اس��ت كه قصد داريم براي دبیرخانه هشتمین 

جشنواره عمار ارسال كنیم.

اداره فيلم و نمايش بسيج 1۰ مستند توليد كرد

معاون نظارت سازمان سينمايي:مستندهاي جشنواره عمار آماده مي شوند
 »ارادتمند نازنين، بهاره، تينا«

نياز به اصلاحات جدي تری دارد  
مع�اون نظ�ارت و ارزش�يابي س�ازمان س�ينمايي 
كه روز گذش�ته ب�ه نمايش�گاه مطبوعات رفت�ه بود، 
درب�اره فيلم هاي�ي ك�ه همچن�ان اج�ازه نماي�ش 
ندارن�د، اظهار نظ�ر كرده اس�ت. حرف هاي او نش�ان 
مي دهد دو فيل�م »رس�تاخيز« و »ارادتمن�د نازنين، 
به�اره، تين�ا« بعيد اس�ت از بن�د توقيف رها ش�وند. 
ابراهیم داروغه زاده در پاس��خ به س��ؤالي درب��اره آخرين 

وضعیت بررسي فیلم هاي توقیفي گفته اس��ت: »در آخرين مرحله كه پیش از اين نیز 
اطلاع رساني شده بود، ۱۲ فیلم بررسي شد كه پنج فیلم مجوز گرفتند و اسامي آنها نیز 
اعلام شد و يكي از آنها به نام »خانه دختر« هم اكنون در حال اكران است. « معاون نظارت 
سازمان سینمايي معتقد است اول بايد وضعیت اكران اين پنج فیلم كه پروانه نمايش 

گرفته اند، مشخص شود و بعد درباره ساير فیلم ها تصمیم گیري شود. 
داروغه زاده بار ديگر به تصمیم هاي خارج از حوزه س��ینما اش��اره كرده و گفته است: 
»مشكلات برخي فیلم ها در اختیار سازمان سینمايي و شوراي پروانه نمايش نیست 
و بايد خارج از سازمان سینمايي حل شود. فیلمي مانند »رستاخیز« از سوي شوراي 
پروانه نمايش مجوز گرفته است، اما در جاهاي ديگر بحث هايي درباره فیلم به وجود 
آمد كه همان جاها بايد حل و فصل شود.« او درباره فیلم خبرساز عبدالرضا كاهاني هم 
گفته است: »برخي فیلم ها مانند »ارادتمند نازنین، بهاره، تینا« هم در شوراي پروانه 
نمايش و هم در شوراي عالي نظارت مورد مخالفت جدي قرار گرفتند. اين فیلم نیاز 

به اصلاحات جدي تري دارد.«

    سینما 

     فرزين ماندگار 
 وزير ارش��اد در نشس��تي خبري كه در مح��ل برگزاري 
بیست و سومین نمايشگاه مطبوعات و خبرگزاري ها برگزار 
شد، درباره كاهش بودجه جشنواره فیلم فجر امسال تأكید 
كرد كه بايد ب��ا حداقل هزينه حداكثر بهره ب��رداري را از 

جشنواره فیلم فجر داشته باشیم. 
سیدعباس صالحي گفت: بودجه بندي جشنواره ها به اين 
صورت اس��ت كه با حداقل هزينه حداكثر بهره برداري را 
داشته باشیم و در جشنواره فیلم فجر هم نه اينكه مبالغ 

قبلي غلط باشد، اما نگاه اين است كه از مبالغ بكاهیم. 
به گفته وزير ارش��اد، فجر يك جش��نواره ملي است كه 
مختص تهران نبوده و نیست و در سالگرد انقلاب بايد همه 

استان ها از اين فضا برخوردار شوند. 
صالحي درباره بودجه تئاتر كه قرار بود افزايش يابد، گفت: 
در مجموع تلاش هاي قابل توجهي در چهار سال گذشته 
براي افزايش بودجه اتفاق افتاده و امس��ال هم اين توجه 
بوده اس��ت. پويش جريان تئاتر در كشور به طور عام و در 
مركز كشور به طور خاص آنقدر گسترده و قابل توجه است 
كه رقم هاي افزايش بودجه با اين گس��تردگي چه درباره 
زيرس��اخت ها و چه حمايت هاي غیرزيرساختي برابري 
نمي كند. وزير ارش��اد ادامه داد: ما در اين دو ماه با مراكز 
مختلف از جمله سازمان برنامه و بودجه مذاكراتي داشتیم 
و در اين باره سخن گفتیم كه اهالي رسانه هم مي توانند 
به ما كم��ك كنند. تئاتر هنري اس��ت ك��ه حمايت هاي 
دولتي را لازم دارد، ولي اقتصاد تئاتر حتماً بايد به عنوان 
اقتصاد خصوصي مورد توجه باشد، اما تئاتر در عین حال 
نیازمند حمايت هاي بالاسري است كه اين حمايت ها هم 

زيرساختي و هم غیرزيرساختي است. 
وي تأكید كرد: بخش خصوصي سالن هاي كوچكي را در 
تهران راه اندازي كرده كه امیدواريم در شهرستان ها هم 

اين اتفاق پیگیري شود. 
وزير ارشاد با اشاره به گفت وگوهايي كه بتواند در بودجه 
سال 97 به كمك بیايد، توضیح داد: مكاني مثل تئاتر شهر 
نوستالژي اهالي تئاتر است و بايد مورد بازسازي قرار بگیرد، 
همچنین بايد فضاهاي مرتبط با تئاتر بیشتر تأسیس شوند 
و صرفاً از سالن هاي رايج استفاده نكنیم كه بعضاً در معرض 

فرسودگي هم هستند. 
صالحي در پاسخ به پرسشي مبني بر اختلاف فرهنگستان 

هنر با بانك پاس��ارگاد گف��ت: امید م��ي رود بحث هاي 
حاشیه اي از فرهنگستان هنر زدوده شود؛ فضاهايي كه با 
نام فرهنگ و هنر هستند، هر قدر از حاشیه به دور باشند، 

بهتر است . 
صالحي همچنین درباره اجراي كنسرت ها در مشهد نیز 
گفت: ما اجراي زنده و صحنه اي موسیقي در استان هاي 
مختلف را دنبال مي كنیم، با توجه به شرايط استان هاي 
مختل��ف و گفت وگوهاي ص��ورت گرفته ك��ه ادامه هم 
مي يابد، امیدوارم در حوزه فیلم، كتاب، تئاتر و موسیقي 
شاهد اين باشیم كه فضاي كشور با يك قانون اداره شود و 
بدون دغدغه هاي غیرقانوني مسیر اتفاقات در حیطه هاي 
فرهنگي و هنري را دنبال مي كنیم. اين مس��یر تا كنون 

پیش رفته است و ادامه هم خواهد يافت. 
وي در پاس��خ به پرسش��ي درباره مكان نمايشگاه كتاب 
گفت: ما امیدواريم پاسخ شهرداري را در آينده نه چندان 
دور داشته باشیم. مكاتبات و گفت وگوها و جلساتي بین 
وزارت ارشاد و شهرداري انجام شده است، امیدواريم پاسخ 

شهرداري را زودتر دريافت كنیم. 
وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي همچنین درباره بازگشت 
دبیرخانه جايزه خلیج فارس به استان بوشهر نیز گفت: اين 

موضوع و علت جابه جايي را بررسي خواهم كرد. 
صالحي در پايان اين بخش اظهار كرد: ما محدوديت هاي 
دول��ت را مي دانیم، اما مهم اين اس��ت كه م��ا به عنوان 
خادم��ان فرهن��گ و هن��ر و اهال��ي رس��انه ب��ه عنوان 
منتقل كنن��دگان ضرورت ها اي��ن پیام را برس��انیم كه 
مصرف فرهنگي كم از نان روزانه ندارد و اگر ش��رايط را 
براي استفاده از مصرف فرهنگي فراهم نكنیم، آسیب ها و 

مسائل اجتماعي مضاعف مي شود.

 پاسخ وزير ارشاد به تغيير مكان نمايشگاه كتاب
افزايش بودجه تئاتر، جشنواره فجر و كنسرت در مشهد

تأكيد صالحي بر كاهش هزينه جشنواره فجر     جواد محرمي
مدي�ر مرك�ز مهن�اي مؤسس�ه رس�انه اي 
اوج ب�ا حض�ور در غرف�ه روزنام�ه ج�وان از 
اج�راي نماي�ش ميداني نف�س المهم�وم در 
ايام اربعين امس�ال در ش�هر نج�ف خبر داد. 
علیرض��ا كوهفر، مدي��ر مركز مهناي مؤسس��ه 
رس��انه اي اوج با حضور در غرفه روزنامه جوان از 
آخرين تحولات در اين مركز سخن گفت. او هدف 
از تأسیس مركز مهناي مؤسس��ه اوج را اينگونه 
توضیح مي ده��د كه طي يك ده��ه اخیر مدل و 
نمونه اي جديد از نمايش در كشور در حال تجربه 
شدن است و هدف اين بود كه اين مدل كه موفق 
هم ارزيابي مي شد تكثیر شود. در واقع از سال 83 
با بهزاد بهزادپور به توافق براي تولید نمايش هايي 
از اين دست رس��یديم. اين مدل از نمايش گونه 
نويي اس��ت كه براي آن اس��م هم نداريم، شايد 
بشود گفت نمايش میداني و چندرسانه اي، اما اين 
اسم كامل نیست، چون ما از يك نمايش دو نفره 
خیاباني مي توانیم اين نامگذاري را داشته باشیم، 
ولي نمايش هايي كه مركز مهنا تولید مي كند در 

واقع بیگ پروداكشن هستند. 
مدير مركز مهنا با بیان اينكه ما اين مدل را براي 
مردم جذاب ديديم و به واس��طه همین جذابیت 
اين نماي��ش را براي م��ردم تأثیرگ��ذار ارزيابي 
كرديم به اين نكته اش��اره مي كند كه در جامعه 
مخاطب جريان س��از بود، الان كه اين تجربه را از 
سر مي گذرانیم، مي بینیم كه محتواي نمايش هاي 
ما تعريف و هدفگذاري شده است و در حال تكثیر 

شدن است. 
كوهفر مي گوي��د:  اين ژانر نمايش كه در كش��ور 
غريب است و كسي حاضر نیس��ت به اجراي آن 
بپردازد صرفاً نه به خاطر هزينه بالا بلكه به خاطر 
ريس��ك بالايي كه اين  گونه نمايشي دارد و بلكه 
تخصص اين گونه نمايش��ي هم در كشور تجربه 
نشده است. ما خیلي هم با تئاتر صحنه كار نداريم 
چون اين تئاتر متولي هاي خاص خود را در كشور 
دارد، خوشبختانه از سه سالي كه از فعالیت مهنا 
مي گذرد به اين موفقیت دس��ت پیدا كرديم كه 
مدل بزرگ و میداني نماي��ش را راه اندازي كنیم 
و زيرساخت هاي آن  را فراهم كنیم تا در شهرهاي 
كوچك تر در سراسر كشور هم قابلیت اجرا داشته 
باشد. ما براي مثال در جزيره ابوموسي اين گونه 

نمايش��ي را اجرا كردي��م. كار در واقع س��بك و 
ارزان سازي شده است. 

مدي��ر مرك��ز مهن��ا فص��ل ش��یدايي را گونه 
تكامل يافته نمايش میدان��ي مي داند كه امروز 
بیش از ۱5اس��تان كش��ور میزباني آن را انجام 
داده اند و به خاطر لوكیشن وسیعي كه در سطح 
بیاباني دارد هر س��انس نمايش ۱0تا ۲0 هزار 
نفر را پذيرا بوده اس��ت و به اعتقاد او اين اتفاق 
بزرگي براي نمايش كش��ور محسوب مي شود. 
اين موفقیت به خاطر وسعت لوكیشن هاست. 
كوهفر به اين هم اش��اره مي كند كه همین كار 
را قرار اس��ت در ايام اربعین در نجف اجرا برود، 
اين اجرا هم مدل نويي قلمداد مي شود هر چند 
داخل سالن انجام مي شود، با استفاده از تصوير 
و جلوه هاي ويژه میداني همان كار در فضاي باز 
عرضه مي شود. اين مدل با عنوان نفس المهموم 

امسال اجرا مي شود. 
    تقدير آستان مقدس حضرت علي)ع(

طي سه سال گذشته در شهر نجف نمايش میداني 
با عنوان نمايش بزرگ نجم الثاقب برگزار مي شد 
و مورد توجه زائران اربعین ق��رار مي گرفت، اين 
نمايش ها مضاف بر زائران نظر بسیاري از علماي 
ش��هر نجف را نیز به خود جلب ك��رد و بر همین 
اساس آستان مقدس حضرت علي )العتبه العلويه 
المقدس��ه( ضمن اهداي لوح تقديري به تمجید 
از مركز هنرهاي نمايشي انقلاب اسلامي)مهنا( 
پرداخته بود. نمايش بزرگ نجم الثاقب كه امسال 
نیز به هم��ت مرك��ز هنرهاي نمايش��ي انقلاب 
اسلامي )مهنا( براي سومین سال متوالي در ايام 
پیاده روي زائران اربعین در كشور عراق برگزار شد، 
توجهات بسیاري را به خود جلب كرد. از مهم ترين 
ويژگي هاي اين نمايش نسبت به سال هاي گذشته 

مي توان به تمركز بیشتر نمايش به  زبان عربي و 
همچنین اس��تقرار در مكاني دائم��ي در میدان 

ثوره العشرين نجف اشاره كرد. 
در فرازي از اين تقديرنامه ك��ه به امضاي »نزار 
هاشم حسین حبل المتین« مسئول عتبه علويه 
مقدسه رس��یده، آمده اس��ت: »تولیت آستان 
مق��دس امیرالمؤمنی��ن)ع( س��پاس خالصانه 
خود را به هم��راه اين لوح تقديم م��ي دارد و به 
پاس آنچه از هنر و اخلاص بي پايان به س��احت 
امیرالمؤمنین)ع( نثار داشته ايد، امیدواريم اين 
خدمت به زيباترين ش��یوه از ش��ما پذيرفته و 

اجرتان در اين راه مضاعف شود.«
 نمايش ب��زرگ نجم الثاق��ب كه امس��ال نیز به 
همت مركز هنرهاي نمايش��ي انقلاب اسلامي و 
با كارگرداني سعید اس��ماعیلي در ايام پیاده روي 
اربعین به اجرا در آمد از بزرگترين و پربیننده ترين 
اتفاقات فرهنگي كشور عراق محسوب مي شود. 
میزان اس��تقبال از اين نمايش تا حدي گسترده 
بود كه اجراي اين نمايش پ��س از اتمام اربعین با 
درخواس��ت هاي مكرر علاقه مندان تمديد شد و 
ش��هر نجف تا آخرين روز ماه صفر شاهد نمايش 

بزرگ نجم الثاقب خواهد بود. 
    نظ�ر مثبت برخ�ي فعالان هن�ر نمايش 

درباره فصل شيدايي
نمايش »فصل ش��یدايي« به كارگرداني س��عید 
اسماعیلي و روايتگري »رسالت بوذري« كه در تور 
ايران خود به سر مي برد، اخیراً در استان سمنان 
روي صحنه رفته اس��ت. درباره موفقیت نمايش 
فصل ش��یدايي برخي از چهره ه��اي مطرح هنر 
نمايش هم اظهار نظرهاي مثبت��ي ارائه داده اند، 
براي مثال اخیراً سید داوود میرباقري، كارگردان 
س��ینما، تئاتر و تلويزي��ون كه آثار درخش��ان و 
بي نظیري، چون امام عل��ي)ع( و مختارنامه را در 
كارنامه خود دارد، در نهمین شب از اجراي نمايش 

بزرگ فصل شیدايي به تماشاي آن نشست. 
در اجراي ش��اهرود اين نمايش میدان��ي، داوود 
میرباقري كه خود اهل اين ش��هر تاريخي است، 
در مقام مهمان ويژه، پس از پايان اجراي نمايش 
با اشاره به اس��تقبال مردم شاهرود از اين نمايش 
گف��ت: نمايش ب��زرگ فصل ش��یدايي با فطرت 
انس��ان ها س��ر و كار دارد، نمايش هاي مذهبي با 
خون مردم ما عجین است و هر برنامه اي كه به اسم 
مذهب باشد و با فطرت انسان ها سر و كار داشته 

باشد استقبال مردم از آن بي نظیر است. 
میرباقري در اين باره توضیح مي دهد كه با تماشاي 
اين نمايش و مشاهده اس��تقبال بي نظیر مردم از 
اين كار بیش از گذشته مطمئن شدم تصمیمي كه 
براي ساخت فیلم هاي مذهبي و تاريخي گرفته و 

ساخته ام درست و نیاز اصلي مردم است. 
كارگ��ردان س��ريال ام��ام علي علیه الس��لام و 
مختارنامه با بیان اينكه برخي اوقات از س��مت 
برخي از دوستان خود مورد سؤال قرار مي گیرم 
كه چرا بیش��تر به مفاهیم مذهبي توجه دارم و 
روي اين مسائل كار مي كنم، مي افزايد: وقتي در 
اين فضا قرار گرفتم و بار ديگر علاقه مردم را به 
نمايش هاي مذهبي ديدم باز هم اطمینان يافتم 

كه انتخابم درست است.

مدير مركز مهناي مؤسسه رسانه اي اوج با حضور در غرفه روزنامه جوان مطرح كرد

 مدل تازه اي از نمايش ميداني را 
در كشور تكثير مي كنيم

فصل شيدايي با عنوان نفس المهموم، ايام اربعين در نجف اجرا مي شود

نمايش نجم الثاقب كه امس��ال نيز 
به همت مركز هنرهاي نمايش��ي 
انق��اب اس��امي و ب��ا كارگرداني 
سعيد اسماعيلي در ايام پياده روي 
اربعين به اجرا در آمد از بزرگترين 
و پربيننده ترين اتفاقات فرهنگي 
كش��ور عراق محس��وب مي ش��ود


